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Opravy komunikací  
jsou letos ukončené

Markéta Tomášková: 
Paraglidingová šampionka

Zlaté michálkovické 
ručičky

Za velkého zájmu veřejnosti proběhlo 24. září 2022 v Kul-
turním domě Michálkovice první ustavující zasedání nově 
zvoleného zastupitelstva městského obvodu Michálkovi-
ce. Vedení zasedání se zhostil nejstarší z řad nově zvole-
ných zastupitelů pan inženýr Tomáš Goj. 

V úvodu zasedání složili noví zastupitelé slib. Ustavují-
cí zasedání je jakýmsi slavnostním zahájením nového vo-
lebního období, a  tak bylo navrženo bez bodu obecná 
diskuse, který bývá na běžná zastupitelstva zařazován 
a ve kterém jak přítomní občané, tak i členové zastupi-
telstva mohou diskutovat na libovolná témata nezařa-
zená na pořad jednání. Člen zastupitelstva pan inženýr 
 David Kubáň navrhnul zařazení obecné diskuse, což však 
nebylo podpořeno většinou a neprošlo. Občané i zastu-
pitelé tak budou moci diskutovat až na dalších zasedá-
ních zastupitelstva.

Hlavním úkolem ustavujícího zastupitelstva je zvolení no-
vého starosty a nové rady městského obvodu, jakož i fi-
nančního a kontrolního výboru. Po schválení jednacího 
a volebního řádu se tedy zastupitelstvo pustilo do voleb. 

Dle zastupitelstvem schváleného jednacího a volebního 
řádu se volilo veřejně. Starostou byl zvolen doktor Martin 
Juroška z volební strany Volba pro Michálkovice, která 
v nedávných komunálních volbách zvítězila. Nově zvo-
lený starosta poděkoval za podporu nejen zastupitelům, 
ale také občanům za velmi vysokou podporu při komu-
nálních volbách. Ve svém krátkém vystoupení po zvole-
ní rovněž vyjádřil přání, aby nově zvolené zastupitelstvo 
posunulo Michálkovice zase o kus dále.

Proběhlo první zasedání  
nového zastupitelstva
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Platnost komunálních voleb byla na-
padena u soudu. Zákon o  volbách 
umožňuje podat návrh na neplatnost 
hlasování, neplatnost voleb nebo na 
neplatnost volby kandidáta každé 
osobě zapsané do seznamu ve vo-
lebním okrsku, kde byl člen zastupi-
telstva obce volen, jakož i každé vo-
lební straně, jejíž kandidátní listina 
byla zaregistrována pro volby do to-
hoto zastupitelstva. Návrh se podává 
soudu a ten o něm rozhoduje.

V případě Michálkovic byl podán ná-
vrh na neplatnost voleb ve volebním 
okrsku 7002. Navrhovatelem byl pan 
David Kubáň. Zdůvodnění jeho návr-
hu bylo však natolik obecné, že soud 
velmi rychle rozhodl o zamítnutí po-
daného návrhu. 

A proč měly být volby podle navr-
hovatele neplatné? Důvodů mělo 
být hned několik. Navrhovateli se ku-
příkladu nelíbilo, že „výsledek voleb 
v okrsku 7002 byl diametrálně odliš-
ný od výsledků voleb v okrsku 7001“. 
Další skutečností, o kterou opíral svůj 
návrh, bylo, že se „u obou volebních 
okrsků objevuje řada nestandardních 
postupů“. Návrh na neplatnost voleb 
však neobsahoval popis ani doložení 
byť i jediného nestandardního postu-
pu volebních komisí. Stejně tak ná-
mitka jednoho člena volební komise 
neobsahovala nic konkrétního.

Krajský soud zamítl návrh na neplat-
nost s  tím, že „člen okrskové voleb-
ní komise sice odepřel podepsat zá-
pis o průběhu a výsledku hlasování, 

nicméně svou výhradu uvedl nato-
lik obecně, že soud nemá, co by pře-
zkoumával. Absolutně nic v  tomto 
ohledu nepřináší ani jeho rezignační 
dopis a v rovině pouhých zcela obec-
ných domněnek zůstávají i  tvrzení 
v návrhu. Krajský soud nemůže a ani 
nesmí domýšlet za navrhovatele, co 
měl na mysli „diametrálně odlišným“ 
výsledkem sčítání hlasů v  jednom 
okrsku oproti druhému nebo co zna-
mená „řada nestandardních postupů 
volební komise“.

Výsledky voleb do michálkovického 
zastupitelstva jsou tedy platné a za-
stupitelé se tak mohli v rámci ustavu-
jícího zasedání ujmout svých funkcí 
a zvolit další orgány městského ob-
vodu v souladu se zákonem o obcích.

Soud potvrdil platnost voleb  
do michálkovického zastupitelstva

Podle aktuálního stavu povrchu místních komunikací, které má 
městský obvod ve své správě,  byly zařazeny vedením městského 
obvodu jejich opravy  do plánu oprav místních komunikací pro le-
tošní rok.

V minulých dnech byly opravy těchto vybraných částí komunikací 
zhotovitelem ukončeny a nově již slouží občanům opravené asfal-
tové povrchy na dvou úsecích ulice Kamarýtova, na ulici Petřvald-
ská (křižovatka s Bláhovou a u propojení s ulicí Sládečkovou), dále 
na ulici  Klejchově a na ulici Radniční v oblasti Michalského  náměstí.

Zároveň s opravou asfaltového povrchu bylo provedeno na čtyřech 
místech svedení dešťových vod příčnými odvodňovacími žlaby do 
dešťové kanalizace na ulici Petřvaldská. V poměrně dlouhém úseku 
voda při silných deštích vymývala okraje vozovky a vytvářela hlubo-
ké strouhy kolem cesty.

Oprava povrchu cesty na ulici Kamarýtova v úseku od ulice Rajské 
si navíc vyžádala i částečnou opravu betonové opěrné zdi a výro-
bu nového zábradlí.

Celkové opravy si vyžádaly více než 3,5 mil. Kč. Z rozpočtu města 
Ostravy jsme na opravy získali přes 1,5 mil. Kč.

Připraveny jsou již rozpočty na další potřebné opravy místních ko-
munikací, které máme v  plánu realizovat v  příštím roce. Součas-
ně, dovolí-li počasí, hodláme ještě v letošním roce provést drobné 
opravy prasklin v asfaltovém koberci na některých komunikacích.

Plánované opravy místních komunikací  
pro letošní rok jsou ukončeny
Vladimír Kozel, místostarosta
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Po volbě starosty následovala volba místostarosty. Ve ve-
řejné volbě byl zvolen místostarostou inženýr Vladimír 
Kozel z volební strany Nezávislí pro Michálkovice. Další-
mi členy rady pak byli zvoleni inženýr Tomáš Goj (Volba 
pro Michálkovice), doktor Pavel Piatkovský (Michálkovi-
ce 2022) a magistra Petra Jurošková (Volba pro Michál-
kovice). Zvolen naopak nebyl magistr Jakub Romba (MO-
DERNÍ OBEC).

Následně zastupitelé stanovili odměny za výkon funkce 
a zvolili finanční a kontrolní výbor. Do čela finančního vý-
boru postavili inženýrku Věru Bialkovou a  za členy pak 
zvolili pana Františka Bolfíka, pana Martina Szwejdu, dok-
tora Pavla Piatkovského a inženýra Petra Mahdala. Kont-
rolní výbor pak byl zvolen ve složení pan Martin Szwejda 
(předseda), paní Eva Ondrušková, pan Petr Polach a  in-
ženýr Erik Harajda. Do obou výborů byli zvoleni zástupci 
všech volebních subjektů zastoupených v zastupitelstvu. 

Na závěr starosta Martin Juroška ještě jednou poděkoval 
a avizoval, že další zasedání michálkovického zastupitel-
stva by se měla odehrát v listopadu i prosinci.

pokračování ze str. 1

Proběhlo první zasedání  
nového zastupitelstva

Předpokládané termíny  
zasedání zastupitelstva 
24. 11. 2022 OD 17.00 KD MICHÁLKOVICE
22. 12. 2022 KD MICHÁLKOVICE

Dne 24. 10. 2022 proběhlo ustanovu-
jící zastupitelstvo městského obvo-
du Michálkovice, a  to ve velmi pěkné 
a důstojné atmosféře kulturního domu. 
Účast občanů byla nezvykle hojná, což 
je ale velmi pozitivní zpráva o  zvýše-
ném zájmu občanů o dění v obci. 

Úvodem představitelé MO navrhli, 
aby do programu jednání byl zařazen 
bod diskuse, ale návrh nebyl schvá-
len. O  zařazení diskuse jsme usilova-
li zejména proto, abychom se zeptali, 
proč nebyl v říjnovém Michálkovickém 
zpravodaji otištěn článek Mgr. Jaku-
ba Romby, který byl v řádném termínu 
předložen k otištění. Obsahem článku 
je popis průběhu voleb v  Michálkovi-
cích, u kterých zasahovala Policie ČR. 

Toto je zcela mimořádná situace, o kte-
ré by občané Michálkovic měli být in-
formováni. Proč tento článek nebyl 
otištěn? Kdo takto rozhodl? Jaké sta-
novisko zaujala redakční rada? Bude-
me se ptát na zastupitelstvu.

V rámci dalších bodů bylo z mé strany 
navrženo, aby volba do orgánů obvo-
du probíhala tajně, protože toto je nej-
demokratičtější forma voleb, ale 9 hla-
sy proti to bylo zamítnuto. Následně 
byl tedy veřejnou volbou, dle očeká-
vání, zvolen Ing. Martin Juroška, Ph.D., 
starostou obvodu a Ing. Vladimír Kozel 
místostarostou. Navrhli jsme, aby se 
neuvolněným členem rady obvodu stal 
Mgr. Jakub Romba, ale nepodařilo se. 
Takže rada obvodu nedoznala změn 

a bude pokračovat ve stejném složení. 
Ukázka demokracie, když nemáte vět-
šinu, nemáte moc. Ale to rozhodně ne-
znamená, že to vzdáme, ba naopak. 
Závěrem byli s  různou podporou 
schváleni jednotliví členové kontrolní-
ho a finančního výboru, kde MO získala 
dvě pozice. I přes zřejmé politické ná-
zorové neshody reprezentované rozdí-
ly v hlasování zůstala atmosféra velmi 
poklidná, sváteční a  příjemná. Osob-
ně se těším na další zasedání zastupi-
telstva, které by dle sdělení znovuzvo-
leného starosty Ing. Jurošky mělo 
proběhnout ještě v listopadu a pravdě-
podobně i v prosinci tohoto roku. Vá-
žení spoluobčané, jste srdečně zváni.

Autor: Ing. David kubáň

Ustavující zastupitelstvo očima Davida Kubáně
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Město buduje prvky 
cyklostezky  
v Michálkovicích
V současné době probíhají práce na 
projektu cyklistické trasy J, V – úsek 
Radvanice – Michálkovice. Jedná se 
o investiční akci města Ostravy. Prá-
ce by měly být hotovy do konce lis-
topadu tohoto roku. Stavba zasahu-
je do některých komunikací a nejvíce 
ji mohou pozorovat lidé na konečné 
trolejbusu, kde je budován nový pře-
chod a současně přejezd pro cyklis-
ty. 

Dále jde např. o křižovatku Sládeč-
kova-Obecní nebo výjezd z  parku, 
kde vznikají vyvýšené přejezdy za 
účelem zpomalení dopravy a  zvý-
šení bezpečnosti. Jedná se o prvky 
cyklostezky, která bude napojena 
na cyklostezku v Radvanicích. Sou-
částí jsou i odpočívadla nebo krytá 
stání na kola. 

Centrální evidence psů 
bude spuštěna v roce 2023
V roce 2023 bude spuštěn centrál-
ní registr psů, který nahradí eviden-
ci psů vedenou do konce roku 2021 
městem. Centrální registr psů bude 
provozovat Komora veterinárních 
lékařů, která v  současné době na 
základě pověření veterinárním zá-
konem spravuje databázi pasů pro 
psy. Připomínáme, že od 1. ledna 
2020 je povinné očkování psa pro-
ti vzteklině platné pouze v případě, 
že je pes označený mikročipem. 

Údaje do Centrální evidence psů bu-
dou zavádět veterinární lékaři nej-
později do 7 pracovních dnů ode 
dne, kdy byl pes označen elektronic-
kým čipem. V centrální evidenci psů 
budou zaznamenány tyto údaje: čís-
lo čipu nebo tetování, pohlaví psa, 
číslo pasu z  evidence pasů vedené 
Komorou veterinárních lékařů, jmé-
no, příjmení a adresa trvalého byd-
liště majitele psa, údaje o podstou-
pených očkováních proti vzteklině 
společně s daty, kdy k nim došlo. 

Nově narození psi musí být ozna-
čeni čipem nejpozději do tří měsíců 
věku, majitelé starších psů již ozna-
čených čipem budou muset svého 
psa nechat zapsat do Centrální evi-
dence při jeho nejbližším očkování 
a přeočkování proti vzteklině.

Michálkovická občanka, grafička, re-
prezentantka ČR v paraglidingu, mist-
ryně světa a Evropy a držitelka obrov-
ského počtu medailí z ženské i smíšené 
kategorii v  paraglidingu, konkrétně 
v  přesnosti přistání. To vše je Marké-
ta Tomášková. I v  letošním roce měla 
velké plány. O tom, jak se podařilo je 
naplnit i o dalších věcech, jsme si s ní 
povídali pro Michálkovický zpravodaj. 
Rozhovor vám přinášíme.

Paragliding jsem asi poprvé viděl 
v Beskydech. Také tam létáte?
Ano. V  Beskydech se startuje hlavně 
z Ondřejníku nebo Javorového. To jsou 
asi nejbližší kopce, z nichž se dá starto-
vat. Jsou tedy hojně používané na tré-
ninky nás závodníků, ale i pro rekreač-
ní nebo tandemové lety.

I ty děláte? Je možné se s vámi pro-
letět?
Ano létám i tandemy a určitě je možné 
se domluvit, když je čas a vhodné pod-
mínky, můžeme jít do toho. 

Toho času ale asi moc není...
To je pravda. Domácí soutěže, světový 
pohár a  další závody. To všechno za-
bere hodně času. Ale určitě se dají na-
jít i nějaké mezery.

Jak dlouho létáte a co vás k paragli-
dingu přivedlo?
Pokud jde o samotné lítání, tak v letoš-
ním roce budu slavit dvacetileté výro-
čí. Před dvaceti lety jsme si šli společ-
ně s taťkou udělat kurz, na jehož konci 
bylo obdržení pilotní licence na para-
gliding. To jsem samozřejmě ještě ne-
tušila, že budu i závodit a že se mi po-
daří dokonce i něco vyhrát.

Tatínek se dal také na závodění?
Ne. To ne. Do toho jsem se pustila 
sama. Taťka mě jen vytrvale podporu-
je.

no a kdy jste se tedy dostala k sa-
motnému závodnímu létání?
Hned příští rok po obdržení licence 
jsem vyzkoušela nějaké závody, ale 
bylo to v jiné disciplíně, než kterou dě-
lám dnes a  ve  které se mi daří. Začí-
nala jsem v  disciplíně zvané přelety. 
Tam jde většinou o  to, kdo v nejkrat-
ší době zdolá nějakou předem danou 
trasu mezi startem a cílem, i když mo-
hou být i jiná kritéria pro určení pořa-
dí. Ke své současné disciplíně – přes-
nost přistání – jsem se dostala o  tři 
roky později.

Markéta Tomášková: Paraglidingová šampionka z Michálkovic
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Za jakých okolností?
Vlastně to byla tak trochu náhoda. Jela 
jsem jako doprovod na mistrovství svě-
ta v Srbsku v roce 2005. Tam mě pře-
mluvili, abych nastoupila do závodu. 
Všichni jsme to brali tak, že tam budu 
více méně do počtu. Ale ono se mi po-
dařilo hned vyhrát a získat zlatou me-
daili. A v  dalších letech následovaly 
i další úspěchy, takže jsem u sportovní-
ho létání a u přesnosti zůstala.

Mohla byste čtenářům přiblížit, o co 
v disciplíně zvané přesnost přistání 
vlastně jde?
V podstatě jde o to, že je dán bod a vy 
musíte přistát co nejblíže tohoto bodu. 
Bez ohledu na to, jak dlouho letíte 
Někdy to je jen slet z kopce a  jste ve 
vzduchu pár minut. Někdy si pořada-
telé závodů připraví delší trasu a letíte 
do cíle třeba i desítky minut. Na kon-
ci ale vždy musíte být co nejblíže tomu 
cílovému bodu.

Takže musíte trefit třeba jeden dva 
metry do nějakého načrtnutého 
bodu někde dole na poli?
Ne, mnohem blíže. Rozdíly mezi nej-
lepšími závodníky bývají třeba i  jeden 
dva centimetry. A to je ještě součet za 
několik kol. V průběhu jednoho závo-
du se letí třeba 5 i více letů a  ty roz-
díly mezi cílem a skutečným přistáním 
v jednotlivých letech se sčítají. Vyhrává 
ten, kdo má součet nejmenší, a oprav-
du to bývají jen centimetry.

A ten cíl je velký jak?
Představte si to jako dvoucentimetro-
vý střed a kolem něj takový terč. Roz-
díly se měří elektronicky, takže kromě 
toho, že fakt ten nálet musí být přesný, 
tak musíte i správně došlápnout.

Dá se ten okamžik nějak trénovat, 
na nějakém trenažéru nebo něčem 
obdobném?
No vím, že někteří to trénovali třeba 
na gymnastických kruzích. Prostě se 
zhoupli a snažili se co nejpřesněji trefit 
naznačený bod. Ale já trénuji jen v te-
rénu a na paraglidingu. Když je vhodné 
počasí, tak několikrát vyběhnu s kluzá-
kem na kopec a sletím dolů. Na Odrách 
či v Děhylově jdu na kopec po svých, 
na Javorovém jedu lanovkou.

Takže žádné auto a vyvezení se na-

horu, jak to můžeme vidět v někte-
rých dokumentech?
Ne, pěkně pěšky. Je to opravdu nároč-
ný trénink. Třeba dvacetkrát vyběh-
nout kopec s výbavou na zádech, sle-
tět k cíli. To všechno po práci.

o to více pak chutnají úspěchy. S le-
tošní sezonou jste spokojená?
Ano, určitě. Chtěla jsem dosáhnout co 
nejlepších výsledků jak na mistrovství 
Evropy, tak i  v  rámci Světového po-
háru. A jsem ráda, že se docela dařilo. 
Na mistrovství Evropy v Rumunsku se 

mi v soutěži žen podařilo získat druhé 
místo a stejného umístění jsme dosáh-
li i jako tým. 

A Světový pohár?
Celou sérii Světového poháru se mi 
podařilo vyhrát v  ženách a  v katego-
rii OPEN (muži i  ženy dohromady) 
jsem skončila na sedmém místě. Jsem 
opravdu ráda, jak to letos dopadlo, 
a doufám, že se stejně bude dařit i dále.
Také doufáme a přejeme hodně dalších 
sportovních, ale i životních úspěchů. 

Martin Juroška

Markéta Tomášková: Paraglidingová šampionka z Michálkovic
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Téměř čtyři desítky seniorů slavících v  letoš-
ním roce významné životní jubileum přijaly 
pozvání od vedení městského obvodu Michál-
kovice na slavnostní odpoledne s  kulturním 
programem. Starosta městského obvodu Mi-
chálkovice doktor Martin Juroška a místosta-
rosta městského obvodu Michálkovice Ing. Vla-
dimír Kozel popřáli hned při příchodu letošním 
oslavencům mnoho zdraví, vitality a spokoje-
nosti a  předali jim drobné dárečky zakoupe-
né radnicí.

Před samotným kulturním programem staros-
ta Juroška ještě jednou ve svém krátkém pro-
slovu všem přítomným jubilantům popřál vše 
nejlepší a zejména poděkoval za jejich celoži-
votní práci jak v profesním, tak i  v  rodinném 
životě. K přání se připojil i místostarosta Ko-
zel. Pak již na seniory čekal pěkný kulturní pro-
gram, který zajistila dechová hudba Slatina. Ta 
zahrála seniorům jak tradiční lidovky, tak i de-
chovkové adaptace populárních písniček, kte-
ré původně měly jiné aranžmá. Po kulturním 
programu si senioři se zástupci vedení měst-
ského obvodu povídali. „Jsme rádi, že po covi-
dových letech se opět podařilo uskutečnit tuto 
kdysi tradiční akci, na níž je možné poděkovat 
a popřát oslavencům,“ sdělil zpravodaji k akci 
starosta Michálkovic Martin Juroška.

Proběhlo slavnostní setkání s jubilanty

V  lednu příštího roku nás čekají pre-
zidentské volby. Je to již potřetí, kdy 
si sami občané mohou vybrat hlavu 
státu. Pojďme se podívat, jak dopadly 
prezidentské volby v  Michálkovicích 
v letech 2013 a 2018.
V roce 2013 se boje o nejvyšší ústav-
ní funkci zúčastnilo celkem 9 kandi-
dátů. V prvním kole celostátně zvítě-
zil Miloš Zeman poměrně těsně nad 
Karlem Schwarzenbergem. Na dalších 
místech pak skončili Jan Fischer, Jiří 
 Dienstbier a Vladimír Franz. 
V  Michálkovicích bylo již v  prvním 
kole vítězství Miloše Zemana výraz-
nější než na celostátní úrovni. Za-
tímco celostátně byl rozdíl mezi Ze-
manem a  Schwarzenbergem necelý 
jeden procentní bod, tak v Michálko-
vicích porazil Zeman svého největšího 
soupeře o téměř 16 procentních bodů 

a  získal důvěru 31,55 % michálkovic-
kých voličů. Tato převaha se ukáza-
la i v druhém kole, kdy v Michálkovi-
cích zcela jasně zvítězil Miloš Zeman 
s 69,93 % hlasů. Dodejme, že účast ve 
volbách byla v Michálkovicích v obou 
kolech těsně nad 50 %. Celkově ve 
volbách zvítězil Miloš Zeman s 54,8 % 
hlasů.

Druhé přímé volby se uskutečnily na 
počátku roku 2018. Proti Miloši Zema-
novi, který obhajoval funkci, se i tento-
krát postavilo osm soupeřů. Do druhé-
ho kola se dostali Miloš Zeman, který 
celorepublikově získal 38,6 % hlasů, 
a Jiří Drahoš s 26,6 %. Na dalších mís-
tech skončili Pavel Fischer, Michal Ho-
ráček a Marek Hilšer. Ve druhém kole 
zvítězil Miloš Zeman nad svým vyzy-
vatelem Jiřím Drahošem těsným vý-
sledkem 51,4 % ku 48,6 % hlasů.

Pokud by rozhodovali jen michálko-
vičtí občané, tak by se druhé kolo pre-
zidentských voleb nemuselo konat. 
Miloš Zeman totiž již v  prvním kole 
získal nadpoloviční většinu, konkrétně  
50,76 % hlasů. Na druhém místě pak 
skončil i u nás Jiří Drahoš, kterého vo-
lilo 19,32 % voličů. 
Jasná převaha se opakovala i  v  kole 
druhém, kdy získal Zeman 66 % a jeho 
soupeř 34 % hlasů. V prvním kole byla 
účast v  Michálkovicích stejně jako 
v roce 2013 těsně nad 50 %, ale ve dru-
hém kole se vyšplhala až téměř k 59 %. 
V obou předchozích přímých volbách 
prezidenta vyhrál v  Michálkovicích 
v  prvním i  druhém kole celorepubli-
kový vítěz voleb. Uvidíme, zda i napo-
třetí bude většinové mínění v Michál-
kovicích stejné jako v  celé republice. 
Prezidentské volby nás čekají již brzy. 

V lednu nás čekají volby prezidenta.  
Jak dopadly u nás ty minulé?
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V sobotu 5. 11. 2022 proběhlo v kulturním domě Michál-
kovice Vítání občánků. Jde o obřad, jehož cílem je sym-
bolické přijetí nově narozených holčiček a kluků do mi-
chálkovického společenství občanů. Úvod zajistili se 
svým milým kulturním programem malí žáčci z michál-
kovické mateřské školy. 

Obřad následně provedl starosta Michálkovic Martin Ju-
roška. Ve svém krátkém proslovu, který předcházel zá-

pisu do slavnostní knihy, hovořil o  významu společen-
ství pro život člověka a zejména popřál malým dětem, 
aby prožily svůj život ve spokojenosti, zdraví a míru. Ro-
dičům pak popřál, ať je při výchově potomků provází lás-
ka a radost. Pak již následoval zápis do slavnostní knihy 
a předání dárečků malým občánkům i rodičům. Listopa-
dového vítání se účastnilo 13 dětí se svými rodiči, praro-
diči a dalšími hosty.

Vítání občánků v kulturním domě

Michálkovické strašení patří mezi jednu z nej-
navštěvovanějších akcí organizovaných měst-
ským obvodem Michálkovice. I toho letošního 
se účastnily více než čtyři stovky dětí, které si 
v  doprovodu svých rodičů či prarodičů přišly 
vyzkoušet nejen své dovednosti, ale také svou 
odvahu. Na děti čekaly jednak zajímavá sou-
těžní stanoviště v parku na Michalském náměs-
tí a  jednak stezka odvahy na michálkovické 
haldě. „Každý, kdo stezku bez zaváhání nebo 
i  s drobounkým zaváháním prošel, si zaslouží 
velké uznání od všech ostatních. No a ti, kteří 
k tomu odvahu nenašli, tak si musí počkat zase 
rok. Ono to jednou přijde,“ řekla nám vedoucí 
organizačního týmu Petra Jurošková. 

Celkově dobrý dojem z  akce kazí někteří vý-
rostci, a dokonce i nezralí dospělí, kteří se cho-
vali před zraky jiných dětí nevhodně, spros-
tě či dokonce agresivně vůči dobrovolníkům, 
kteří pro ně akci připravili (zejména na stezce 
odvahy). Těžko říci, co je k  takovému chová-
ní motivuje. Možná si chtějí dodat více sebe-
vědomí. Možná nijak jinak své okolí nedokážou 
zaujmout. Každopádně však kazí dobrý dojem 
z akce jak ostatním, tak hlavně lidem, kteří na 
akci makají.     

Více než 400 dětí na Michálkovickém strašení 
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První listopadový týden byl v  ZŠ 
U Kříže 28 v Ostravě-Michálkovicích 
na akce nadmíru bohatý. Po úspěš-
ném halloweenském řádění čekal na 
žáky projekt s názvem Zlaté michál-
kovické ručičky, který se zaměřoval 
na podporu řemesel a  rukodělných 
činností. Tuto akci podpořilo i měs-
to Ostrava dotací ve výši 40 000 Kč. 

Škola se ve dnech 2. a 3. listopadu 
2022 proměnila v  jakousi manufak-
turu, kde žáci ve třídách, na chod-
bách, ale i na školní zahradě vytváře-
li ve spolupráci s pedagogy rozličné 
výrobky. Zapojili se všichni od 1. až 
po 9. třídy.  A co všechno se zde vy-
rábělo? Pojďme si jednotlivé činnos-
ti trochu přiblížit.

Žáci 1. a 2. tříd si vyzkoušeli mode-
lování ze samotvrdnoucí hmoty, kte-
rou pak také nabarvili. Jejich spolu-
žáci ze 3. a 4. tříd se zase převtělili 
v malé kuchaře, protože se věnova-
li pečení rozličných tvarů z  těsta, 
a v době, kdy se jejich výrobky pekly 
v  troubě, vystřihovali nádherné pa-
pírové modely.

Žáci 5. tříd se inspirovali podzimní-
mi tradicemi a mezi ně neodmyslitel-
ně patří pouštění draků, jenže před-
tím bylo potřeba si draky vytvořit. 
Po dvou dnech usilovné práce pak 
předvedli všem úžasné pestroba-
revné draky a jejich let otestovali na 
školní drakiádě.

Šesťáci a  sedmáci se pustili do ru-
kodělných činností s  různými ma-
teriály, například z  drátků vyráběli 
motýlky nebo pomocí alobalu vy-
modelovali postavy s dlouhými kon-
četinami, které připomínaly tvorbu 
sochaře Olbrama Zoubka. A nechy-
bělo ani stavění modelů ze staveb-
nice Merkur.

Nejstarší žáci z 8. a 9. tříd měli mož-
nost si vyzkoušet výrobu lavic z pa-
let. Této činnosti se věnovali přede-
vším kluci a děvčata se naopak dala 
do šití podsedáků a polštářů, aby se-
zení bylo maximálně pohodlné. Vše 
bylo navíc ještě zpestřeno i přítom-
ností pana čalouníka, který žákům 
ukázal svou práci a  možná některé 
z nich inspiroval k tomu, aby se také 
rozhodli pro toto řemeslo.  Tyto lavi-
ce pak byly rozmístěny do jednotli-
vých pater školy a budou sloužit žá-

kům k  posezení během přestávek. 
Kromě toho si žáci ušili také polš-
táře pro svou vlastní potřebu. Ty si 
pak nadšeně odnášeli domů a  per-
ličkou byla nepochybně výroba ka-
belek. Ze strany dívek byl o tuto čin-
nost velký zájem. A aby toho nebylo 
málo, tak se žáci věnovali rovněž vy-
tváření malých čepiček z  vlny, dále 
soviček ze šišek či svícnů ze dřeva 
a vyzkoušeli si i malování kávou.

Celý projekt se vydařil a  velké po-
děkování patří všem zaměstnan-
cům školy, kteří se na přípravě                              
a  realizaci podíleli, a  samozřejmě 
také městu Ostrava za finanční pod-
poru.  Je určitě dobře, že i  v  době 
počítačů a mobilů se podporuje ře-
meslná a  rukodělná činnost a  škola 
se bude snažit podobnou akci zrea-
lizovat i v budoucnu.

Zlaté michálkovické ručičky
Eva Masná
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Dne 3. 11. 2022 se v podvečer u sochy Petra Cingra na Mi-
chalském náměstí v Ostravě-Michálkovicích sešla opravdu 
početná skupina žáků s  rodiči, aby se společně zúčastnili 
školního lampionového průvodu. Ten již  tradičně zrealizo-
vala ZŠ U Kříže 28 v Ostravě-Michálkovicích. Kromě nádher-
ných světýlek však na účastníky čekalo množství stanovišť, 
kde se plnily různé zajímavé úkoly. Zde aktivně vypomáha-
li žáci ze školního parlamentu. Cílem bylo připravit zvířátka 
(broučky, ježky, veverky atd.) na zimu. A aby se jim oprav-
du krásně hajalo, zazpívaly jim děti nádhernou ukolébavku.

Lampionový průvod
Eva Masná

Když zvířátka jdou už spát, Zvířátkům jsme posvítili,

dobrou noc jim chceme dát. dobře jsme se pobavili

Proto jsme se domluvili, a už se zase těšíme,

lampionky rozsvítili,   že se brzy uzříme.

ať za svitu světýlek trefí. Kdy? Nechte se překvapit. Pak se celý průvod vydal směrem ke škole. Byla to oprav-
du nádherná cesta plná světýlek.  Cílem bylo posvítit nejen 
účastníkům setkání, ale i všem uspávaným zvířátkům, aby 
všechna našla svoje pelíšky, kde budou trávit zimu.  Nád-
herně nasvícena byla rovněž budova školy.
Po celé akci všem vyhládlo, proto je u školy čekalo občer-
stvení v podobě teplého ovocného čaje a buchet s povi-
dly. Navíc všechny zúčastněné děti na památku obdržely 
osvědčení a můžou se tak právem označit za malé zvíře-
cí pomocníčky.

V  říjnu jsme zahájili třetí semestr Vir-
tuální univerzity třetího věku. Studen-
ti přibývají, máme jich již devatenáct. 
Tentokrát jsme zvolili téma baroko 
v českých zemích. 

V Týdnu knihoven jsme přivítali ostrav-
skou rodačku Scarlett Wilkovou. Vyprá-
vění o její novinářské práci pro Mladou 
frontu Dnes, o  její nové knize Až uvi-
díš moře se čtenářům líbilo, stejně jako 
přiblížení její práce pro Paměť národa, 
kam kdokoliv z  pamětníků může při-
spět svými životními zkušenostmi. Po-
kud budete mít pocit, že byste chtěli do 
této databáze nahrát svůj příběh, pora-
díme vám.

Pokřtili jsme již čtvrtou knihu Paměť 
Ostravy, tentokrát s  příspěvky z  let 
2020-2022, kmotrou byla právě Scar-
lett Wilková. Kniha vydaná Knihovnou 
města Ostravy se již brzy objeví v na-
šem knihovním fondu. I zde může být 
uveřejněn váš příspěvek k životu v Os-
travě.

O cestovatelské zkušenosti spojené 
s fotografováním se přišel podělit nám 
dobře známý Kamil Übelauer z Havířo-

va. Tentokrát jsme společně zavítali do 
Slovinska.
Poprvé jsme u nás měli besedu s  ge-
nealogem Ing. Jaroslavem Vykou – od-
borníkem s  dvacetiletou zkušeností. 
Téma zpracování rodokmenů je zajíma-
vé a pan Vyka nás přesvědčil, že i když 
jde o mravenčí práci, humor a nenadálé 
situace v ní nechybí.
4. 11. jsme se ponořili do tajemného 
podzemí s panem Josefem Wagnerem. 
Výstavu jeho fotografií si můžete pro-
hlédnout během listopadu a prosince.
Magické datum 11. 11. nás uchvátilo na-
tolik, že jsme v  tomto termínu pozvali 
Soul djembe z Rychvaldu a jejich kama-
rádku Annantiel, která zahraje na křiš-
ťálové mísy. Budeme vás čekat v 16.30.
Již potřetí u nás v knihovně pořádá vý-
tvarné odpoledne především pro do-
spělé paní Silvie Strachová Zelinová. 
Přijďte si vyrobit adventní věnec, veš-
kerý materiál bude na místě k zakoupe-
ní. Těšíme se na vás v pondělí 14. 11. od 
15.00.
Poslední letošní cestování se uskuteční 
v pátek 25. 11. Tentokrát se vydáme až 

na vzdálený Madagaskar s paní Annou 
Lachetovou. Její beseda na jaře byla 
tak úspěšná, že si čtenáři vyžádali další 
setkání s  touto zajímavou a příjemnou 
cestovatelkou a jejím manželem.

Prosincové akce budou již ve znamení 
Vánoc a koncerty budou takto zaměře-
ny. Ve středu 7. 12. od 16.30 se můžete 
těšit na žáky a  pedagogy ZUŠ Edvar-
da Runda a v úterý 13. 12. si pro vás při-
pravily vystoupení Táňa Mikulská a Sil-
vie Hillová.

Ostravská výtvarnice Ivana Löffelma-
nnová nám poskytla na výstavu obráz-
ky  se sváteční atmosférou – můžete se 
potěšit do konce roku.

Od listopadu do konce prosince vysta-
vujeme výrobky Kateřiny Solčanové, 
které získaly regionální značku Opav-
ské Slezsko. 

V  naší předvánoční nabídce nebudou 
chybět ani perníčky manželů Bartáko-
vých, které již mnoho let vystavujeme.

Na návštěvu do předvánoční knihovny 
zvou

Ivana Timková a Martina Dolasová

Z naší knihovny
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Dny se začínají pomalu krátit, nastává 
období rychlého stmívání, ale i různých 
světýlek, svíček či lampiček a také bu-
báků nebo strašidel… Ano, nadešel čas 
Halloweenu. Tento svátek je oblíbený 
i mezi žáky a  zaměstnanci ZŠ U Kříže 
28 v Ostravě-Michálkovicích, kteří se již 
několik dnů na tuto akci pilně připravo-
vali.

Pak konečně přišel očekávaný den 1. lis-
topadu 2022 a  celá školní akce moh-
la naplno vypuknout. Ještě za mírné-
ho ranního šera vítal zaměstnance, 
žáky i návštěvníky nádherně vyzdobe-
ný vchod do školy. Kolem vrátnice a na 
chodbách visely různé obrázky a  po-
stavičky strašidel, dýní či pavučin. Vše 
pak ještě umocňovala i  nahrávka se 
zvukem psího, možná i vlčího vytí.

Před osmou hodinou se ve škole ob-
jevili upíři, bubáci, čarodějnice, straši-
dla a podobná individua. Když se člo-
věk prošel chodbou, chvílemi měl pocit, 
jako by byl aktérem hitu Thriller od Mi-
chaela Jacksona. A za všemi těmito 
maskami se ukrývali mnozí žáci. Možná 
si myslíte, že se do kostýmů ukryli pou-
ze žáci z prvního stupně, ovšem i hod-
ně starších žáků se nebálo odvážných 
kreací. Do krásných masek čarodějnic, 
upírů a dalších bytostí se však převlék-
la i velká část učitelského sboru a poza-
du nezůstala se svou maskou ani paní 
ředitelka.

Zazvonil zvonek ohlašující začátek vy-
učování a i to se v mnoha třídách odví-
jelo v halloweenském duchu. Nazdobe-
né třídy, povídání si o tomto svátku, ale 
i  třeba obohacení slovní zásoby nový-
mi slovíčky v angličtině, němčině či ruš-
tině, aby žáci věděli, jak se třeba řek-
ne dýně, strašidlo nebo svíčka. Toto 
i spoustu dalších zajímavostí a nezapo-
menutelných zážitků bylo možné v mi-
chálkovické škole zažít.

Dnešní akce se určitě moc vydařila 
a všem, kteří se na její realizaci podíleli 
a pak se do ní i zapojili, patří velké po-
děkování.

Halloween ve škole
Eva Masná

Úspěšná rekonstrukce dílen v základní škole, 
financována z dotačního programu IROP.

Z letního koncertu Witch Hammer a Inside  
v areálu hasičské zbrojnice.
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Grafika: Lucie Petrová, tel.: 607 535 251, tisk MORAVAPRESS, s. r. o. Uzávěrka příštího čísla: 1. 12. 2022.



11

Odpadová společnost OZO Ostrava 
vytvořila aplikaci pro mobilní telefo-
ny, která Ostravanům pomáhá rychle 
se dostat k  informacím o odpadovém 
hospodářství ve městě. Apka je ke sta-
žení na webu firmy.
„Nová OZO apka přispěje k lepší infor-
movanosti občanů o odpadovém hos-
podářství v Ostravě. Je určena běžné-
mu obyvateli města, který potřebuje 
bleskově a pomocí mobilu vyřešit pro-
blém spojený s odpady a co nejrychleji 
najít potřebné informace. Naše mobil-
ní aplikace, jejímž úkolem je usnadnit 
orientaci ve službách poskytovaných 
OZO Ostrava, obsahuje osm sekcí vy-
generovaných na základě nejčastějších 
dotazů a vyhledávání na našem firem-
ním webu,“ vysvětluje Vladimíra Kara-
sová z OZO Ostrava a dodává, že jde 
o aplikaci zacílenou na potřeby obča-
nů, nikoliv firem. 
V sekci Sběrné dvory Ostravané na-
leznou veškeré informace o  sběrných 
dvorech, jejich rozmístění a  provoz-
ní době, včetně poskytovaných slu-
žeb a  upřesnění, co vše je zde přijí-
máno bezplatně a co za poplatek. „Na 
webových stránkách OZO Ostrava pa-

tří sběrné dvory k  nejvyhledávaněj-
ším tématům. Prostřednictvím apky se 
lze k těmto informacím dostat rychleji 
než na webu,“ poznamenává Vladimíra 
Karasová s tím, že stejně dobře se lze 
v aplikaci orientovat také v sekci Svoz 
bioodpadu. Ta obsahuje údaje o termí-
nech svozu v  různých částech města. 
„V Ostravě totiž zimní svoz bioodpadu 
probíhá jednou za čtyři týdny, v  létě 
jednou za dva. A přechod ze zimního 
režimu na letní občas bývá pro lidi ma-
toucí. Apka přitom nabízí přehledný 
kalendář na několik měsíců dopředu,“ 
zní upřesnění.

Další sekce aplikace, tentokrát s  ná-
zvem Kam s ním, obsahuje obecné ná-
vody, kam který odpad patří. Z této 
části se lze prokliknout i  do jinak sa-
mostatné sekce Hledej kontejner, kde 
jsou data o  rozmístění kontejnerů na 
separaci v Ostravě. „Zatím zde lze najít 
info o kontejnerech na plast, papír, sklo 
a elektroodpad, brzy ale přibudou také 
kontejnery na kuchyňské oleje a textil. 
Ty sice OZO neobsluhuje, ale jde nám 
o  to, aby naše aplikace přinášela ob-
čanům Ostravy ucelené informace,“ 
pokračuje Vladimíra Karasová a obra-

cí pozornost k další sekci aplikace. Tou 
je Prodej kompostu a substrátu s infor-
macemi o provozní době kompostárny 
a  rovněž o  baleném substrátu prodá-
vaném ve sběrných dvorech. V sek-
ci Reuse centrum Ostrava se zájemci 
dozvědí, co vše reuse centrum přijí-
má a jaká je jeho otevírací doba, a po 
prokliknutí na e-shop zjistí vše o  ko-
merčních službách OZO Ostrava pro 
občany. Zde je možno si nezávazně 
zkalkulovat cenu vybrané služby, pří-
padně si ji rovnou objednat. Kontakty 
samozřejmě obsahují veškerá základní 
spojení na OZO Ostrava, včetně prokli-
ku na webové stránky této odpadové 
společnosti. 

Nová aplikace je ke  stažení pouze na 
webu ozoostrava.cz. Po kliknutí na iko-
nu v záhlaví stránky bude uživateli na-
bídnuta možnost uložení aplikace na 
plochu mobilního telefonu. „Doufáme, 
že se nová OZO apka bude uživatelům 
líbit a  urychlí jim nalezení potřebných 
informací,“ dodává Vladimíra Karasová.

Aplikace, která Ostravanům poradí, jak na odpady

parkoviště ul. ČSA - ul. Pavelská 28. 11.
ul. ČSA – „Uhrovec“ (před obyt. domy Slámova) 28. 11.
křiž. ul. Kurnického – U Kříže 28. 11.
křiž. ul. Petřvaldská–Rajská–Hukvaldská 28. 11.
křiž. ul. Radvanická–Slunná (u zastávky DPO) 29. 11.
ul. Lechova – travnatá plocha v blízkosti RD č. 21 29. 11.
ul. Panská – na parkovišti mezi obytnými domy č. 85-91 29. 11.
křiž. ul. Bláhova–Petřvaldská 29. 11.
spojka ul. Sládečkova-Petřvaldská (u zastávky DPO) 30. 11.
Michalské náměstí – mezi obytnými domy č. 6-8 30. 11.
ul. Charvátova – záliv (na pravé straně ve směru k Rajské) 30. 11.
křiž. ulic Petřvaldská-Radvanická (u restaurace) 1. 12.
křižovatka ulic Štěpničkova–Pavelská 1. 12.
ul. Legerova u domu č. 6 1. 12.

Přistavování kontejnerů  
bude probíhat 
až do 14 hodin 

Kontejnery pro sběr velkoobjemového odpadu

LISTOPAD
PROSINEC
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Vykupujeme
různé starožitnosti, staré věci 

i poškozené, případně 
celé pozůstalosti.
Platíme hotově, přijedeme.

Děkujeme za nabídku.

602 796 422

KOMINICTVÍ
RADOVAN POLAKOVIČ

Pravidelná kontrola spalinových cest
Vložkování, frézování, čištění komínů
a kouřovodů, veškeré další kominické 

práce za nízké ceny!

605 379 799
kominictvi1@seznam.cz

kalendář akcí

Vstupné: 30 Kč (když něco doneseš)  
nebo 50 Kč (když nic nepřineseš)

Co lze donést a odnést?
Oblečení • obuv • módní doplňky • bižuterii • hračky a hry • dětské a ko-
jenecké zboží • knihy • CD, DVD • věci do domácnosti  • kuchyňské po-
můcky • kosmetiku • úklidové prostředky • dekorační předměty • nářa-
dí, kutilské potřeby • krmiva a potřeby pro domácí mazlíčky • sportovní 
a outdoorové vybavení • bytový textil • domácí výrobky (např. džemy 
• výtvarné potřeby a věci na tvoření • kancelářské potřeby a školní po-
můcky • hudební nástroj • pokojové rostliny (i jejich řízky)

kalendář 
akcí

MěSTSKÝ ObVOD
čtvrtek 8. 12. | 17.00
Rozsvícení vánočního 
stromu a předvánoční 
ohňostroj
Michalské náměstí

KULTURNí DůM 
Michálkovice
n eděle 4. 12. | 13.30
Mikulášská nadílka
Prodej vstupenek v KD
Vstupenka 100 Kč (dítě + 
jedna dospělá osoba)

pondělky | od 18:00
Cvičení žen

středy | od 9:00
Rehabilitační cvičení

KNIHOVNA
Sládečkova 90 
Michálkovice
pátek 25. 11. | 16.00  
Beseda o Madagaskaru - 
Anna Lachetová

středa 7. 12. | 16.30
koncert ZUŠ Runda

úterý 13. 12. | 16.00
Zpívání se Silvií a Táňou

HUSůV SbOR 
NO Církve Československé 
husitské 
sobota 10. 12. 2022 | 15:00 
Adventní koncert
varhany: Petr Strakoš, 
Václav Petr, Karolína Petrová
zpěv: Renáta Klaputová, 
Tereza Kozubková, David 
Škařupa

úterý 13. 12. 2022
Vánoční koncert žáků ZUŠ 
Mariánské Hory 

úterý 20. 12. 2022 | 16:30 h 
Vánoční koncert žáků 
Waldorfské ZŠ a MŠ 
ostrava

OTEVřENÝ KLUb  
PRO DěTI A MLÁDEž
Provozní doba:
Po–pá  15:00–18:00
klub v provozu  
do 16. 12. 2022

středy
keramika

pátek 25. 11.
návštěva knihovny

pátek 2. 12. 
Trampolíny ostrava

pátek 9. 12.  
Plavání SAREZA

ROZSVíCENí 
VÁNOČNíHO 
STROMU
Čtvrtek 8. 12. 2022 od 17.00
Park na Michalském náměstí

Program:
•	kaczi 
•	Žáčci ze ZŠ Michálkovice
•	koledy a vánoční písně 

(Renáta klaputová, Tereza 
kozubková, Petr Strakoš

•	Rozsvícení stromu
•	ohňostroj 
•	občerstvení 

Mikulášská nadílka
Neděle 4. 12. 2022 od 13.30

na akci nutno děti přihlásit a zaplatit příspěvek 
na pořízení balíčku 100 kč na dítě.

Vstupenka pro dospělé 1 zdarma, další 100 kč.

Příjem přihlášek v kD Michálkovice do naplnění 
kapacity, nejpozději však do 28. 11. 2022.


